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2023
9. volební období

Z Á P I S

z 21. schůze
výboru pro evropské záležitosti 

konané dne 1. února 2023



Přítomni: Major Martin, Pokorná Jermanová Jaroslava, Beitl Petr, Berki Jan, Fifka Petr,
Staněk Pavel, Berkovcová Jana, Wenzl Lubomír, Zlínský Vladimír, Potůčková
Lucie, Bělor Roman, Exner Martin, Kolář Ondřej, Jáč Ivan

Omluveni: Benešík  Ondřej,  Babišová  Andrea,  Carbol  Jiří,  Bžoch  Jaroslav,  Pošarová
Marie, Helebrant Tomáš

Schůzi výboru zahájil místopředseda P. Fifka v 9.00 hodin. Připomněl, že byla svolána
na základě usnesení č.  115 přijatého na 19.  schůzi dne 7.  prosince 2022. Konstatoval,  že
pozvánky byly všem včas rozeslány a návrh pořadu mají poslanci k dispozici /hlasování 12-0-
0,  Berkovcová  Jana –  pro,  Jáč  Ivan  –  pro,  Pokorná  Jermanová  Jaroslava  –  pro,  Wenzl
Lubomír – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Staněk Pavel – pro,
Zlínský Vladimír – pro, Berki Jan – pro, Exner Martin – pro, Kolář Ondřej – pro, v příloze/.

Výbor přijal usnesení, kterým zmocňuje předsedu výboru ke stanovení termínu příští
schůze, k jejímu svolání a k přípravě jejího pořadu /usn. č. 124, hlasování 13-0-0, Berkovcová
Jana – pro, Jáč Ivan – pro, Pokorná Jermanová Jaroslava – pro, Wenzl Lubomír – pro, Beitl
Petr – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – pro,
Bělor Roman – pro, Berki Jan – pro, Exner Martin – pro, Kolář Ondřej – pro, v příloze/.

Návrh pořadu schůze:
1. Priority předsednictví Švédského království v Radě Evropské unie
2. Návrh  nařízení  Evropského  parlamentu  a Rady  o shromažďování  a sdílení  údajů

týkajících se služeb v oblasti krátkodobých pronájmů ubytování a o změně nařízení (EU)
2018/1724 /kód Rady 14741/22, KOM(2022) 571 v konečném znění/

3. Sdělení  Komise  –  Roční  analýza  udržitelného  růstu  2023  /kód  Rady  15184/22,
KOM(2022) 780 v konečném znění/

4. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu  výboru  a Výboru  regionů  o posílené  politice  v oblasti  interoperability
veřejného sektoru – Propojení veřejných služeb, podpora veřejných politik a poskytování
veřejných  výhod  –  Směrem  k „Interoperabilní  Evropě“  /kód  Rady  14984/22,
KOM(2022) 710 v konečném znění/

5. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady, kterým se stanoví opatření pro vysokou
úroveň interoperability veřejného sektoru v celé Unii (akt o Interoperabilní Evropě) /kód
Rady 14973/22, KOM(2022) 720 v konečném znění/

6. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady o opatřeních pro dovoz, vývoz a tranzit
palných zbraní,  jejich hlavních částí  a střeliva,  kterým se provádí  článek 10 protokolu
Organizace spojených národů proti nedovolené výrobě střelných zbraní a jejich součástí,
dílů a střeliva a obchodování s nimi, který doplňuje Úmluvu Organizace spojených národů
proti  nadnárodnímu  organizovanému  zločinu  (protokol  OSN  o palných  zbraních)
(přepracované znění) /kód Rady 14244/22, KOM(2022) 480 v konečném znění/

7. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady o schvalování typu motorových vozidel
a motorů,  jakož  i systémů,  konstrukčních  částí  a samostatných  technických  celků
určených pro tato vozidla z hlediska jejich emisí a životní baterie (Euro 7) a o zrušení
nařízení  (ES)  č. 715/2007  a (ES)  č. 595/2009  /kód  Rady  14598/22,
KOM(2022) 586 v konečném znění/

8. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu  výboru  a Výboru  regionů  –  „Strategie  pro  drony  2.0  pro  inteligentní
a udržitelný  ekosystém  bezpilotních  letadel  v Evropě“  /kód  Rady  15432/22,
KOM(2022) 652 v konečném znění/
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9. Návrh  nařízení  Evropského  parlamentu  a Rady,  kterým  se  mění  nařízení  Rady  (ES)
č. 6/2002  o (průmyslových)  vzorech  Společenství  a zrušuje  nařízení  Komise  (ES)
č. 2246/2002 /kód Rady 15390/22, KOM(2022) 666 v konečném znění/

10. Návrh směrnice Evropského parlamentu a Rady o právní ochraně (průmyslových) vzorů
(přepracované znění) /kód Rady 15400/22, KOM(2022) 667 v konečném znění/

11. Návrh  směrnice  Evropského  parlamentu  a Rady  o kvalitě  vnějšího  ovzduší  a čistším
ovzduší  pro  Evropu  (přepracované  znění)  /kód  Rady  14217/22,
KOM(2022) 542 v konečném znění/

12. Návrh směrnice Evropského parlamentu a Rady, kterou se mění směrnice 2000/60/ES,
kterou  se  stanoví  rámec  pro  činnost  Společenství  v oblasti  vodní  politiky,  směrnice
2006/118/ES  o ochraně  podzemních  vod  před  znečištěním  a zhoršováním  stavu
a směrnice 2008/105/ES o normách environmentální kvality v oblasti vodní politiky /kód
Rady 14265/22, KOM(2022) 540 v konečném znění/

13. Návrh  směrnice  Evropského  parlamentu  a Rady  o čištění  městských  odpadních  vod
(přepracované znění) /kód Rady 14223/22, KOM(2022) 541 v konečném znění/

14. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady, kterým se mění nařízení (EU) č. 260/2012
a (EU)  2021/1230,  pokud  jde  o okamžité  úhrady  v eurech  /kód  Rady  14125/22,
KOM(2022) 546 v konečném znění/

15. Výběr z aktů a dokumentů EU zaslaných vládou Poslanecké sněmovně prostřednictvím
výboru pro evropské záležitosti v období 1. prosince 2022 – 25. ledna 2023

16. Sdělení předsedy
17. Různé

1. Priority předsednictví Švédského království v Radě Evropské unie

Mpř.  P.  Fifka přivítal  velvyslance  Švédského  království  J.  E.  pana  Fredrika
Jörgensena, který přišel členy výboru informovat o prioritách švédského předsednictví.

J.  E.  F. Jörgensen pochváil  francouzské i  české předsednictví  za dobře odvedenou
práci. Švédsko si stanovilo 4 priority – 1. bezpečnost, 2. konkurenceschopnost, 3. zelenou
transformaci a 4. právní stát.

Bezpečnost souvisí s válkou na Ukrajině, která bojuje za zachování svého národa,  
o svoje přežití, svou svobodu a zároveň svobodu celé Evropy. Nejdůležitější je udržet jednotu
Evropy, což je  stále  složitější.  Aktuálně je  připravován desátý balíček sankcí vůči  Rusku.
Evropa plánuje  vytvoření  tribunálu  pro válečné zločiny na Ukrajině.  Akčním plánem pro
posílení  bezpečnostní  a  obranné  politiky  EU je  Evropský  kompas.  Důležitá  je  podpora
evropského  obranného  průmyslu,  především  společné  nákupy.  EU  spolupracuje  se
Seveoatlantickou aliancí NATO, ale také s USA, Velkou Británií a státy Latinské Ameriky.

Cílem Švédska je zvýšit konkurenceschopnost Evropy založené na svobodě pohybu,
zboží, služeb a lidí. 

Evropa musí reagovat na kroky americké vlády v souvislosti se zelenou transformací,
která ovlivní americký průmysl.  Především zvýšením svojí  vlastní  produkce,  například ve
výrobě  polovodičů.  Evropská  komise  představila  dva  návrhy  –  Evropský  akt  o  čipech  a
Nařízení  
o kritických surovinách, které mají zvýšit nezávislost Evropy.

Česká republika odvedla velký kus práce v souvislosti s balíčkem dokumentů Fit for
55. Švédsko se zde zaměří na dopravu. Je nutné urychlit odklon Evropy od fosilních paliv a
nástup k elektrifikaci. 
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Švédské předsednictví bude sledovat vývoj demokracie a svobody slova v některých
členských státech na základě článku 7 Smlouvy o EU. 

Pro evropskou perspektivu Ukrajiny, Moldávie a Bosny a Hercegoviny je důležité
přidělení jejich kandidátského statusu. 

V souvislosti  se  závěry  Konference  o  budoucnosti  Evropy  je  nutný  kompromis
členských států a Evropského parlamentu. 13 členských zemí si nepřeje změny ve smlouvách
EU, bez kterých ale zároveň není možné rozšířit EU o další země. 

Posl.  R. Bělor se zeptal na vývoj situace, kdy Švédsko usiluje o vstup do NATO.
Jeho vstup ale zablokovalo Turecko i Maďarsko. 

J.  E.  F.  Jörgensen potvrdil,  že  28  z 30  členů  NATO  podporují  vstup  Švédska.
Švédsko společně s Finskem podepsalo memorandum s Tureckem, kde se zavázali ke změně
švédské legislativy. Turecko žádá vyhoštění některých svých občanů ze Švédska, které ale
Švédsko chce provést dle švédských zákonů. Důležitým mezníkem jsou zde volby v Turecku
plánované na 14. května t. r.

Posl. P. Beitla zajímal názor velvyslance na plnění závazků balíčku Fit for 55. Obává
se, že jeho plnění povede k hlubší závislosti EU na zdrojích z Číny stejně jako původně na
Rusku.

J. E. F. Jörgensen uvedl, že zbavení se závislosti na plynu a přechod na elektrickou
energii může vést k závislosti na Číně. Proto potřebuje být Evropa více soběstačná a odolná.
Informoval, že na severu Švédska byly nalezeny zdroje vzácných kovů. Je ale nutné omezit
byrokracii a co nejrychleji je začít těžit.

Posl. P. Beitl konstatoval, že také v ČR je naleziště lithia, ale bude trvat dlouho, než
bude vytěženo. Zajímalo jej, jestli jsou důležitější termíny dané v balíčku Fit for 55, nebo
reálná doba, kdy budou státy schopné těžit.

J. E. F. Jörgensen odpověděl, že jde o politickou otázku, jestli bude Evropa schopna
dosáhnout těchto cílů.

Posl.  J.  Berkiho zajímalo,  jaké  konkrétní  kroky  má  Švédsko  v plánu  podniknout
v komunikaci s kandidátskými a partnerskými zeměmi. Dále se zeptal na další postup vývoje
v souvislosti s Konferencí o budoucnosti Evropy.

J.  E.  F.  Jörgensen ocenil,  jak  ČR  pokročila  ve  vztahu  k zemím  Východního
partnerství.  Je  třeba  věnovat  pozornost  Gruzii.  V případě  rozšíření  EU je  důležité  otevřít
změnu smluv EU, nyní ale 13 členských států není pro změnu smluv. Švédsko se bude snažit
o prosazení kompromisu všech. 

Posl. V. Zlínský se zeptal, kdy je plánováno zahájení těžby ve Švédsku, jaké vzácné
prvky se tam nacházejí a jestli se uvažuje o recyklaci těchto zdrojů.

J.  E.  F. Jörgensen uvedl,  že  Švédsko  se  snaží  proces  k zahájení  těžby  urychlit  
a redukovat byrokratický proces a zároveň dodržet závazky ochrany ŽP. Vyskytuje se zde
lithium a další vzácné kovy. Baterie je nutné následně recyklovat. 

Mpř. P. Fifka poděkoval panu velvyslanci za informace. 

2. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady o shromažďování a sdílení údajů
týkajících  se  služeb  v oblasti  krátkodobých  pronájmů  ubytování  a o změně
nařízení (EU) 2018/1724 /kód Rady 14741/22, KOM(2022) 571 v konečném znění/

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 18. schůzi konané
dne 23. listopadu 2022 prostřednictvím usnesení č. 113. Konstatoval, že poslanci obdrželi text
dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument  představil  náměstek  ministra  pro  místní  rozvoj  Jan  Fluxa.  Krátkodobé
pronájmy jsou fenoménem, který může přispívat k rozvoji ČR. Negativem je však narušování
sousedských  vztahů,  obcházení  placení  daní  a  snížení  kapacity  bytového  fondu.
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Provozovatelé platforem mají často sídlo v zahraničí, proto nejsou postižitelní. Cílem návrhu
je zefektivnit poskytování těchto služeb, zavést povinnou registraci hostitelů a sdílení dat.
Vláda ČR se zavázala prosadit jasná pravidla pro sdílené podnikání. MMR připravuje novelu
zákona č. 159, do které bude aktuálně transponovat tuto regulaci EU. V současné době je
návrh projednáván na úrovni pracovní skupiny.

Zpravodaj  R.  Bělor vítá  tuto  legislativu.  Americká  platforma  Airbnb  je  globální,
náročný soupeř. Je zde zdůrazněna i otázky vlivu na bydlení a placení daní. Navrhnul předat
dokument pro informaci výboru pro veřejnou správu a regionální rozvoj. 

Navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1. bere na vědomí návrh
nařízení Evropského parlamentu a Rady o shromažďování a sdílení údajů týkajících se služeb
v oblasti krátkodobých pronájmů ubytování a o změně nařízení (EU) 2018/1724; 2. podporuje
stanovisko  vlády  ČR  k tomuto  dokumentu;  3.  vítá předložený  návrh  jako  příležitost  ke
zvýšení transparentnosti v oblasti služeb krátkodobého pronájmu ubytování; 4. vítá dokument
jako krok k naplňování cílů programového prohlášení vlády; 5. upozorňuje na nutnost stanovit
harmonizovaná pravidla sdílené ekonomiky vymahatelná vůči poskytovatelům krátkodobého
pronájmu ubytování i platformám nabízejícím tyto služby; 6. upozorňuje  na potřebu vnímat
problematiku krátkodobého pronájmu ubytování komplexně  a usilovat o soulad konečného
znění nařízení s již přijatými předpisy; 7. doporučuje, aby se s návrhem nařízení, rámcovou
pozicí vlády k němu a usnesením výboru pro evropské záležitosti k němu seznámil výbor pro
veřejnou správu a regionální rozvoj a 8. pověřuje předsedu výboru pro evropské záležitosti,
aby  v  rámci  politického  dialogu  postoupil  toto  usnesení  předsedkyni  Evropské  komise
/usnesení č. 125, hlasování 8-1-0, Pokorná Jermanová Jaroslava – pro, Beitl Petr – pro,
Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – proti, Bělor
Roman – pro, Exner Martin – pro, Potůčková Lucie – pro, v příloze/.

3. Sdělení Komise – Roční analýza udržitelného růstu 2023 /kód Rady 15184/22,
KOM(2022) 780 v konečném znění/

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 19. schůzi konané
dne 7. prosince 2022 prostřednictvím usnesení č. 116. Konstatoval, že poslanci obdrželi text
dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představil vrchní ředitel Sekce pro evropské záležitosti Úřadu vlády Štěpán
Černý. Dokument je součástí Evropského semestru. Analýza nastiňuje politické priority pro
nadcházející  rok  –  1.  udržitelnost  životního  prostředí,  2.  produktivitu,  3.  spravedlnost  
a 4. ekonomickou stabilitu. Podařilo se navýšit zdroje pro ČR na 16,6 mld Kč, ze kterých
může financovat důsledky energetické krize. ČR sdělení vítá. Důležitá je potřeba solidarity
v rámci společných nákupů plynu.

Zpravodaj  R. Bělor informoval o nelegislativní povaze dokumentu. S péčí o životní
prostředí a udržitelností souvisí také energetika. Je zde zmíněna také digitalizace, která je pro
malé  a  střední  podniky  problematická.  Důležitá  je  fiskální  obezřetnost  a  konsolidace
veřejných financí. 

Navrhnul  usnesení,  ve  kterém  výbor  pro  evropské  záležitosti  1.  bere  na  vědomí
sdělení Komise – Roční analýza udržitelného růstu 2023; 2. podporuje stanovisko vlády ČR
k tomuto  dokumentu;  3.  bere  na  vědomí  čtyři  rozměry  konkurenceschopné  udržitelnosti
představené  dokumentem  jako  vodítko  k řešení  krátkodobých  i  střednědobých  výzev:
spravedlnost,  produktivitu,  environmentální  udržitelnost  a  makroekonomickou  stabilitu;  4.
pověřuje předsedu výboru pro evropské záležitosti, aby v rámci politického dialogu postoupil
toto  usnesení  předsedkyni  Evropské  komise  /usnesení  č.  126, hlasování  8-1-0,  Pokorná
Jermanová Jaroslava – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Staněk
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Pavel – pro, Zlínský Vladimír – proti, Bělor Roman – pro, Exner Martin – pro, Potůčková
Lucie – pro, v příloze/.

4. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu  výboru  a Výboru  regionů  o posílené  politice  v oblasti
interoperability  veřejného  sektoru  –  Propojení  veřejných  služeb,  podpora
veřejných politik a poskytování  veřejných výhod –  Směrem k „Interoperabilní
Evropě“ /kód Rady 14984/22, KOM(2022) 710 v konečném znění/

5. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady, kterým se stanoví opatření pro
vysokou  úroveň  interoperability  veřejného  sektoru  v celé  Unii  (akt
o Interoperabilní  Evropě)  /kód  Rady  14973/22,  KOM(2022) 720 v konečném
znění/

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tyto dokumenty na 19. schůzi konané
dne 7. prosince t. r. prostřednictvím usnesení č. 116. Konstatoval, že poslanci obdrželi texty
dokumentů, rámcové pozice vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokumenty  představil  vrchní  ředitel  Ministerstva  vnitra  David  Sláma.  Cílem  je
komplexní  úprava  evropské  přeshraniční  interoperability  veřejného  sektoru,  posuzování
projektů s přeshraniční výměnou dat a snížení administrativní zátěže. 

Zpravodajka  L. Potůčková vysvětlila, že účelem je zavedení právních a technických
pravidel  pro  přeshraniční  digitalizaci  veřejného  sektoru.  Zajímalo  ji,  jaká  opatření  budou
umožněna pomocí regulatorních sandboxů.

Vrchní  ředitel  D.  Sláma dodal,  že  záměrem  je  snížení  administrativní  zátěže  a
vzájemné propojení systémů. 

Kolegyně  Klímová z Ministerstva  vnitra  informovala,  že  návrh  je  projednáván
pracovní skupinou Rady, kde probíhá o sandboxech bouřlivá diskuse. V rámci sandboxů by
mělo probíhat  školení  zaměstnanců.  Jde o nový projekt,  jak  vyzkoušet  služby digitálního
veřejného  sektoru.  Projekty  pro  využívání  sandboxů  bude  projednávat  Rada  pro
interoperabilitu.

Zpravodajka L. Potůčková navrhla usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti
1.  bere  na  vědomí sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu Radě,  Evropskému
hospodářskému  a sociálnímu  výboru  a Výboru  regionů  o posílené  politice  v oblasti
interoperability veřejného sektoru – Propojení veřejných služeb, podpora veřejných politik
a poskytování veřejných výhod – Směrem k  „Interoperabilní Evropě“ /kód Rady  14984/22,
KOM(2022)710 v konečném znění/ a návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady, kterým
se stanoví opatření pro vysokou úroveň interoperability veřejného sektoru v celé Unii (akt
o Interoperabilní  Evropě)  /kód  Rady  14973/22,  KOM(2022) 720 v konečném  znění/  
a  2.  podporuje  rámcovou  pozici  vlády  ČR  /usnesení  č.  127, hlasování  8-1-0,  Pokorná
Jermanová Jaroslava – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Staněk
Pavel – pro, Zlínský Vladimír – proti, Bělor Roman – pro, Exner Martin – pro, Potůčková
Lucie – pro, v příloze/.

15. Výběr  z aktů  a  dokumentů  EU  zaslaných  vládou  Poslanecké  sněmovně
prostřednictvím výboru pro evropské záležitosti v období 1. prosince 2022 – 25.
ledna 2023

Z tabulky dokumentů doručených výboru v období  1. prosince 2022 – 25. ledna 2023
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byly vybrány dokumenty a k nim zpravodajové: č. 15829/22 – posl. M. Exner,  č. 15841/22,
15842/22  
a 15843/22 – posl. P. Beitl, č. 15899/22 a 15902/22 – mpř. L. Potůčková, č. 15653/22 – posl.  
L. Wenzl, č. 15719 a 15720/22 – posl. M. Major, č. 15837/22, 16107/22 a 5252/23 – posl.  
R. Bělor, č. 16322/22 – posl. J. Pokorná Jermanová, č. 16258/22 a 15585/22 – mpř. P. Fifka, 
č. 15581/22 – posl. P. Staněk, č. 15309/22 a 15721/22 – posl. V. Zlínský a č. 15570/22 – posl.
J. Berkovcová. 

VEZ  postupuje  k projednání  rozpočtovému  výboru  tyto  dokumenty:  č.  15834/22,
15835/22, 15874/22, 15888/22, 15896/22, 16168/22 a 15889/22. Výboru pro životní prostředí
postupuje VEZ k projednání dokumenty č. 15860/22, 15979/22 a 5049/23. 

Pro  informaci  postupuje  VEZ  dokument  č.  5211/23  výboru  pro  sociální  politiku,  
č.  15557/22 výboru pro  životní  prostředí  a  č.  5692/23 zemědělskému výboru  /usn.  č.  129,
hlasování 8-0-0, Pokorná Jermanová Jaroslava – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro,
Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – zdržel se, Bělor Roman – pro, Exner Martin – pro,
Potůčková Lucie – pro, v příloze/.

Výbor pro evropské záležitosti bere bez projednání na vědomí dokument EU č. 15174/22
„Zpráva Komise Evropskému parlamentu a Radě o posouzení rizik praní peněz a financování
terorismu, která mají dopad na vnitřní trh a souvisejí  s přeshraničními činnostmi“,  jež byl
usnesením č. 116 z 19. schůze VEZ ze dne 7. 12. 2022 vybrán k předběžnému posouzení /usn.
č. 128, hlasování 7-0-1, Pokorná Jermanová Jaroslava – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin
– pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – pro, Bělor Roman – pro, Exner Martin – pro,
Potůčková Lucie – pro, v příloze/.

6. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady o opatřeních pro dovoz, vývoz
a tranzit palných zbraní, jejich hlavních částí a střeliva, kterým se provádí článek
10 protokolu Organizace  spojených národů proti  nedovolené výrobě střelných
zbraní  a jejich  součástí,  dílů  a střeliva  a obchodování  s nimi,  který  doplňuje
Úmluvu  Organizace  spojených  národů  proti  nadnárodnímu  organizovanému
zločinu  (protokol  OSN  o palných  zbraních)  (přepracované  znění)  /kód  Rady
14244/22, KOM(2022) 480 v konečném znění/

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 18. schůzi konané
dne 23. listopadu 2022 prostřednictvím usnesení č. 113. Konstatoval, že poslanci obdrželi text
dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument  představil  vrchní  ředitel  sekce  Evropské  unie  a  zahraničního  obchodu
Ministerstva průmyslu a obchodu Lukáš Prokeš. Návrh je reakcí na technický vývoj, změny
v definicích, změny v právních normách napříč členskými státy EU za posledních deset let,
kde  si  klade  za  cíl  sjednotit  definice  a  kategorizace  jednotlivých druhů zbraní  a  střeliva.
Nastavuje jasná pravidla rozlišení civilních zbraní od zbraní vojenských, munice a vojenského
materiálu,
reguluje  režim v oblasti  povolení  k vývozu,  dovozu a  tranzitu  civilních  zbraní  a  střeliva.
Návrh nařízení se netýká dodávek zbraní pro ozbrojené síly, policii a další státní ozbrojené
složky.

Velká část navržených opatření je v ČR již zavedena. ČR návrh nařízení vítá, neboť
dochází  k celounijní  harmonizaci  pravidel  v oblasti  zahraničního  obchodu  s civilními
zbraněmi.

Zpravodaj  P. Fifka dodal, že ČR vítá zvýšenou kontrolu obchodu se zbraněmi v EU.
Navrhnul usnesení,  ve  kterém  výbor  pro  evropské  záležitosti  1.  bere  na  vědomí návrh
nařízení EP a Rady o opatřeních pro dovoz, vývoz a tranzit palných zbraní, jejich hlavních
částí  
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a  střeliva;  2.  podporuje rámcovou  pozici  vlády  k tomuto  návrhu  nařízení  a  3.  oceňuje
stanovené cíle nařízení, a to řešit zásadní výzvy související se sledováním civilních palných
zbraní  
a nedovoleným obchodováním s nimi díky stanovení společných definic, pravidel a zásad pro
postupy  vývozu,  dovozu  a  tranzitu.  Dále  strategický  cíl  snížit  riziko  nedovoleného
obchodování s palnými zbraněmi pro civilní  použití  tím,  že se zajistí  soudržnost  pravidel
zahraničního obchodu mezi členskými státy v souladu s článkem 10 protokolu OSN o palných
zbraních /usnesení č. 130, hlasování 7-1-0, Pokorná Jermanová Jaroslava – pro, Fifka Petr –
pro, Major Martin – pro, Staněk Pavel – proti, Zlínský Vladimír – proti, Bělor Roman – pro,
Exner Martin – pro, Potůčková Lucie – pro, v příloze/.

7. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady o schvalování typu motorových
vozidel  a motorů,  jakož  i systémů,  konstrukčních  částí  a samostatných
technických  celků  určených  pro  tato  vozidla  z  hlediska jejich  emisí  a  životní
baterie  (Euro  7)  a o zrušení  nařízení  (ES)  č. 715/2007  a (ES)  č. 595/2009  /kód
Rady 14598/22, KOM(2022) 586 v konečném znění/

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 18. schůzi konané
dne 23. listopadu 2022 prostřednictvím usnesení č. 113. Konstatoval, že poslanci obdrželi text
dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představil vrchní ředitel Ministerstva dopravy Zdeněk Jelínek. Jde o dlouho
očekávaný návrh nařízení, který se týká všech kategorií vozidel. Kromě měření emisí přibyde 
i měření mikročástic z brzd a opotřebení pneumatik. Nařízení bude platit od 1. července 2025,
na  těžší  vozidla  pak  od  1.  července  2027.  Pro  ČR  poskytuje  návrh  nařízení  málo  času
k dosažení všech parametrů, monitorovací systém je také příliš široký. Aby vozidla dosáhla
těchto  požadavků,  budou  muset  být  dražší,  to  bude  oddalovat  obměnu  vozového  parku.
Celkově považuje vláda ČR návrh za příliš ambiciózní.

Zpravodaj  P. Staněk je  velmi  kritický  k tomuto  ambicióznímu návrhu.  Může  dojít
k ohrožení automobilového průmyslu. Jako první na světě reguluje emise z brzd a pneumatik.
Monitoring bude prováděn během jízdy.

Zastává  postoj  vlády,  že  důsledkem  bude  zdražení  vozidel  a  zastavení  obnovy
vozového parku, který má ČR již nyní oproti ostatním členským státům zastaralý.

Posl.  V.  Zlínského zajímalo,  jestli  je  důvodem  návrhu  omezení  automobilového
průmyslu v EU.

Vrchní  ředitel  Z.  Jelínek vysvětlil,  že  k dosažení  klimatických  cílů  je  nezbytné
snižovat emise v automobilové dopravě. Cílem je přejít k elektrifikaci a tento návrh k tomu
má přispět. Trh se bude vyvíjet směrem ke sdílení automobilů v centrech měst.

Posl.  M. Exner se zeptal, jaké je stanovisko dalších zemí vyrábějících auta, jako je
Německo a Itálie. Zajímalo jej, jak ČR došla k závěru, že zdražení aut bude větší než 150
EUR, jak předpokládá EU.

Vrchní ředitel Z. Jelínek odpověděl, že Dánsko a Belgie s návrhem souhlasí, Německo
a Itálie sdílí podobné obavy jako ČR. ČR není schopna auta homologovat dříve, než budou
známy prováděcí předpisy. Předpokládá ale větší zdražení, než uvádí EU.

Rudolf  Batuš ze Škoda Auto upozornil,  že  toto nařízení  bude mít  velký dopad na
automobilový průmysl. Od roku 2025 nebude firma schopna vyrábět a prodávat malé vozy.
Musí dále investovat do vývoje spalovacích motorů, čímž se nová auta prodraží. Prováděcí
akty budou známy v polovině roku 2024, zbyde tedy pouze rok na vývoj nových technologií,
což je nezvládnutelné.

Posl.  R. Bělor konstatoval, že ČR vylepšuje motory, ale spousta dieselových motorů
nemá filtr pevných částic.
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Posl.  V. Zlínský doporučil  vysvětlit  obyvatelům  ČR,  kam  automobilový  průmysl
směřuje. Navrhnul hlasování závěru usnesení po jednotlivých bodech.

Zpravodaj  P. Staněk navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1.
bere  na  vědomí  návrh nařízení  Evropského  parlamentu  a  Rady,  o  schvalování  typu
motorových vozidel  a  motorů a  systémů,  konstrukčních  částí  a  samostatných technických
celků určených pro tato vozidla s ohledem na jejich emise a životnost baterií (Euro 7) a o
zrušení nařízení (ES) č. 715/2007 a (ES) č. 595/2009 /hlasování 10-0-0, Berkovcová Jana –
pro, Pokorná Jermanová Jaroslava – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Staněk Pavel
– pro, Zlínský Vladimír – pro, Bělor Roman – pro, Exner Martin – pro, Potůčková Lucie –
pro,  Kolář  Ondřej  –  pro,  
v příloze/; 2. podporuje stanovisko vlády ČR k předloženému dokumentu  /hlasování 7-0-3,
Berkovcová Jana – zdržela se, Pokorná Jermanová Jaroslava – pro, Fifka Petr – pro, Major
Martin – pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – zdržel se, Bělor Roman – pro, Exner
Martin – pro, Potůčková Lucie – pro, Kolář Ondřej – zdržel se, v příloze/; 3. považuje návrh
v předložené  podobě za příliš  ambiciózní  a  sdílí  obavy, že  rozsah jeho požadavků ohrozí
budoucnost  automobilového  průmyslu  v České  republice  a  způsobí  vážné  ekonomické  
a sociální dopady /hlasování 7-0-3, Berkovcová Jana – pro, Pokorná Jermanová Jaroslava –
pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – pro, Bělor
Roman – pro, Exner Martin – zdržel se, Potůčková Lucie – zdržela se, Kolář Ondřej – zdržel
se, v příloze/; 4. varuje, že požadavky předložené Evropskou komisí mohou vést ke zdražení 
a snížení dostupnosti automobilů a ve výsledku přispět k tomu, že o to déle budou v provozu
starší  vozidla  s vyššími  emisemi  /hlasování  7-0-3,  Berkovcová  Jana  –  pro,  Pokorná
Jermanová Jaroslava – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský
Vladimír – pro, Bělor Roman – pro, Exner Martin – zdržel se, Potůčková Lucie – zdržela se,
Kolář  Ondřej  –  zdržel  se,  v  příloze/;  5.  upozorňuje na možné dopady nařízení  na rozvoj
elektromobility  
a  riziko,  že  povede  k  růstu  cen  vozidel  na  elektrický  pohon  v návaznosti  na  konkrétní
navrhovaná opatření,  jako je  aplikace OBM (On-Board-Monitoring),  OBFCM (On-Board-
Fuel-Consumption-Monitoring,  pokud  bude  pro  e-mobily  aplikován),  živostnost  baterií  a
emise otěru z brzd a pneumatik,  nadto při  absenci žádoucích metod a technologií  měření
/hlasování 8-0-2, Berkovcová Jana – pro, Pokorná Jermanová Jaroslava – pro, Fifka Petr –
pro, Major Martin – pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – pro, Bělor Roman – pro,
Exner Martin – zdržel se, Potůčková Lucie – pro, Kolář Ondřej – zdržel se,  v příloze/; 6.
upozorňuje  na  nereálnost  stanovených  termínů  pro  naplňování  předloženého  nařízení
/hlasování 7-0-3, Berkovcová Jana – pro, Pokorná Jermanová Jaroslava – pro, Fifka Petr –
pro, Major Martin – pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – pro, Bělor Roman – pro,
Exner Martin – zdržel se, Potůčková Lucie – zdržela se, Kolář Ondřej – zdržel se, v příloze/;
7. považuje zmocnění Evropské komise k vydání prováděcích aktů ve vztahu k jednotlivým
článkům předloženého návrhu za příliš benevolentní a považuje za žádoucí, aby byl tento
rozsah zmocnění zásadním způsobem zpřesněn /hlasování 8-0-2, Berkovcová Jana – zdržela
se, Pokorná Jermanová Jaroslava – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Staněk Pavel
– pro, Zlínský Vladimír – zdržel se, Bělor Roman – pro, Exner Martin – pro, Potůčková Lucie
– pro, Kolář Ondřej – pro, v příloze/; 8. pověřuje  předsedu výboru pro evropské záležitosti,
aby  v  rámci  politického  dialogu  postoupil  toto  usnesení  předsedkyni  Evropské  komise
/hlasování 10-0-0, Berkovcová Jana – pro, Pokorná Jermanová Jaroslava – pro, Fifka Petr –
pro, Major Martin – pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – pro, Bělor Roman – pro,
Exner Martin – pro, Potůčková Lucie – pro, Kolář Ondřej – pro,  v příloze/.  Bylo přijato
usnesení č. 131.
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8. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů – „Strategie pro drony 2.0 pro inteligentní
a udržitelný  ekosystém  bezpilotních  letadel  v Evropě“  /kód  Rady  15432/22,
KOM(2022) 652 v konečném znění/

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 19. schůzi konané
dne 7. prosince 2022 prostřednictvím usnesení č. 116. Konstatoval, že poslanci obdrželi text
dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představil vrchní ředitel Ministerstva dopravy  Zdeněk Jelínek. Jedná se  
o  nelegislativní  návrh.  Strategie  byla  představena  za  českého  předsednictví  v Radě  EU.
Reaguje na širší kontext dynamického vývoje technologií, aplikací a trendů v této oblasti a
navazuje na předchozí aktivity v oblasti dronů. Komise spatřuje potenciál pro trh se službami
dronů dosahující do roku 2030 hodnoty 14,5 mld. EUR a vytvoření 145 000 pracovních míst.
Předpokládá, že se drony stanou běžnou součástí  života a budou využívány k poskytování
četných služeb různým koncovým uživatelům z civilní  i obranné oblasti.  ČR tuto strategii
podporuje. Od 1. ledna 2023 platí  novela zákona o civilním letectví.

Zpravodaj  V.  Zlínský obsáhle  popsal  problematiku  bezpilotních  letounů,  dronů.
Podporuje výrobu dronů v ČR. ČR ale musí také klást důraz na protidronová opatření.

Zpravodaj navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti bere na vědomí
uvedený dokument  /usnesení  č.  132, hlasování  10-0-0,  Berkovcová  Jana –  pro,  Pokorná
Jermanová Jaroslava – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský
Vladimír – pro,  Bělor  Roman – pro,  Exner Martin – pro,  Potůčková Lucie – pro,  Kolář
Ondřej – pro, v příloze/.

9. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady, kterým se mění nařízení Rady
(ES) č. 6/2002 o (průmyslových) vzorech Společenství a zrušuje nařízení Komise
(ES) č. 2246/2002 /kód Rady 15390/22, KOM(2022) 666 v konečném znění/

10. Návrh  směrnice  Evropského  parlamentu  a Rady  o právní  ochraně
(průmyslových)  vzorů  (přepracované  znění)  /kód  Rady  15400/22,
KOM(2022) 667 v konečném znění/

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tyto dokumenty na 19. schůzi konané
dne 7. prosince 2022 prostřednictvím usnesení č. 116. Konstatoval, že poslanci obdrželi texty
dokumentů, rámcové pozice vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokumenty  představil  předseda  Úřadu  průmyslového  vlastnictví  Josef  Kratochvíl.
Jedná  se  o  tzv.  designový  balíček  o  ochraně  vnějšího  vzhledu  výrobků.  Zjednodušuje
aktualizaci terminologie a pokroku a harmonizuje řízení jednotlivých států. Na úrovni EU se
touto  problematikou  zabývá  Evropský  úřad  pro  ochranu  průmyslového  vlastnictví.  ČR
podporuje modernizaci systému, na pracovní skupině ale uplatňuje některé požadavky.

Zpravodaj O. Kolář vysvětlil, že průmyslový vzor chrání vizuální vlastnosti výrobků.
Cílem je zlepšit přístupnost, účinnost a cenovou dostupnost ochrany zapsaných průmyslových
vzorů  zjednodušením  a  zefektivněním  postupů  a úpravou  a  optimalizací  výše  a struktury
splatných poplatků.

Zpravodaj  navrhnul  usnesení,  ve kterém výbor pro evropské záležitosti  1.  bere na
vědomí  a  podporuje snahu  o  modernizaci  systému  ochrany  průmyslových  vzorů  EU  
a  zjednodušení  jejich  zápisu;  2.  bere  na  vědomí snahu  o  odstranění  nejasností  v oblasti
předmětu práv k průmyslovým vzorům, jejich rozsahu a omezení, změnu procedur a změnu
systému  poplatků  za  registraci  průmyslových  vzorů a  3.  souhlasí se  zrušením  stávající
směrnice  o  ochraně  průmyslových  vzorů  (98/71/ES)  a  jejím  nahrazením  novým  a
přepracovaným zněním  /usnesení č. 133, hlasování 9-1-0, Berkovcová Jana – pro, Pokorná
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Jermanová Jaroslava – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský
Vladimír – proti,  Bělor Roman – pro, Exner Martin – pro, Potůčková Lucie – pro, Kolář
Ondřej – pro, v příloze/.

11. Návrh  směrnice  Evropského  parlamentu  a Rady  o kvalitě  vnějšího  ovzduší
a čistším  ovzduší  pro  Evropu  (přepracované  znění)  /kód  Rady  14217/22,
KOM(2022) 542 v konečném znění/

12. Návrh  směrnice  Evropského  parlamentu  a Rady,  kterou  se  mění  směrnice
2000/60/ES,  kterou  se  stanoví  rámec  pro  činnost  Společenství  v oblasti  vodní
politiky,  směrnice  2006/118/ES  o ochraně  podzemních  vod  před  znečištěním
a zhoršováním stavu a směrnice 2008/105/ES o normách environmentální kvality
v oblasti vodní politiky /kód Rady 14265/22, KOM(2022) 540 v konečném znění/

13. Návrh směrnice Evropského parlamentu a Rady o čištění městských odpadních
vod  (přepracované  znění)  /kód  Rady  14223/22,  KOM(2022) 541 v konečném
znění/

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tyto dokumenty na 18. schůzi konané
dne 23. listopadu 2022 prostřednictvím usnesení č.  113. Konstatoval,  že poslanci obdrželi
texty dokumentů, rámcové pozice vlády a stanoviska zpracovaná ve spolupráci s PI. 

Dokument  představili  vrchní  ředitel  Ministerstva  životního  prostředí  Vladimír
Dolejský a vrchní ředitel Sekce vodního hospodářství Ministerstva zemědělství Aleš Kendík. 

Vrchní  ředitel  V.  Dolejský informoval,  že  revize  stávajících  směrnic  upřesňuje
hodnoty emisních limitů a upravuje podmínky pro monitorování kvality ovzduší. Legislativní
návrh reviduje rámcovou směrnici o vodách. 

Vrchní ředitel A. Kendík uvedl, že revize směrnice o čištění městských odpadních vod
je  nyní  projednávána  v  pracovních  skupinách  po  vedením  švédského  předsednictví.
Navrhována  je  nová  definice  aglomerace  nad  1000  obyvatel.  Jedná  se  o  odstraňování
mikroplastů a dalších nečistot,  cílem je  dosažení  energetické neutrality  čistíren odpadních
vod.  Pro  ČR  to  znamená  vysoké  náklady.  ČR  je  zde  zahrnuta  jako  riziková  oblast.
Ministerstvo  zemědělství  spolupracuje  v této  oblasti  s Ministerstvem  životního  prostředí,
svazem  obcí  
a zainteresovanými firmami.

Zpravodaj  O.  Kolář konstatoval,  že  některé  znečišťovatele  v okolních  státech
nemohou členské státy ovlivnit. První návrh stanovuje pravidla pro kvalitnější ovzduší. Cílem
vodní politiky je aktualizovat seznamy znečišťujících látek. Zavádí se rozšířená odpovědnost
výrobců,  z  jejichž  výrobků  se  uvolňují  mikroskopické  znečišťující  látky.  Podle  názoru
zpravodaje nemohou být čističky odpadních vod nikdy klimaticky neutrální.

Posl. J. Berki se zeptal, jestli by směrnice neměla řešit také přeshraniční odpovědnost
znečištění.  Uhlíkové  clo  se  schvalovalo  za  českého  předsednictví.  Navrhnul  zahrnout  do
závěru usnesení politický dialog.

Ředitel  K. Dědič vysvětlil,  že v rámcové pozici  je zmíněno, aby bylo do směrnice
zahrnuto sdílené znečištění členských států i jiných sousedních znečišťovatelů. Klimatické clo
s tímto dokumentem nesouvisí.

Zpravodaj O. Kolář souhlasil s informováním Komise v rámci politického dialogu.
Navrhnul usnesení k bodu č. 11, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1. bere na

vědomí snahu o úpravu pravidel pro zajištění kvalitnějšího ovzduší a stanovení cíle nulového
znečištění do roku 2050; 2. podporuje snahu o zjednodušení a sloučení pravidel pro zajištění
kvalitnějšího  ovzduší  obsažených  ve  směrnici  2008/50/ES  a  směrnici  2004/107/ES;  
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3.  vyjadřuje  souhlas s námitkami  vlády  a  podporuje  potřebu  vytvoření  analýzy  možnosti
dosažení cílů kvality ovzduší navrhovaných v rámci směrnice a 4. pověřuje předsedu výboru
pro evropské záležitosti, aby v rámci politického dialogu postoupil toto usnesení předsedkyni
Evropské komise /usnesení č. 134, hlasování 8-0-1, Berkovcová Jana – pro, Fifka Petr – pro,
Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – zdržel se, Bělor Roman – pro, Berki Jan – pro, Exner
Martin – pro, Potůčková Lucie – pro, Kolář Ondřej – pro, v příloze/.

K bodu č. 12 navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1. bere na
vědomí  návrh  směrnice  a  2.  vítá  a  podporuje snahu  o  lepší  ochranu  a  kvalitu  vody  a
aktualizaci  seznamů  znečišťujících  látek  ovlivňujících  kvalitu  vody  a  stávajících  norem
jakosti  /usnesení č. 135, hlasování 8-1-0, Berkovcová Jana – pro,  Fifka Petr – pro, Staněk
Pavel – pro, Zlínský Vladimír – proti, Bělor Roman – pro, Berki Jan – pro, Exner Martin –
pro, Potůčková Lucie – pro, Kolář Ondřej – pro, v příloze/.

K bodu č. 13 navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1. souhlasí 
s návrhem směrnice rozšířit její působnost na všechny aglomerace s počtem obyvatel 1000 
a více /hlasování 6-1-2, Berkovcová Jana – zdržela se, Fifka Petr – pro, Staněk Pavel – pro,
Zlínský Vladimír – proti,  Bělor Roman – pro, Berki Jan – zdržel se, Exner Martin – pro,
Potůčková Lucie – pro, Kolář Ondřej – pro,  v příloze/; 2. souhlasí s navrženými opatřeními
k nakládání s odpadními vodami a jejich čištění /hlasování 7-1-1, Berkovcová Jana – zdržela
se, Fifka Petr – pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – proti, Bělor Roman – pro, Berki
Jan – pro,  Exner  Martin  – pro,  Potůčková Lucie  – pro,  Kolář  Ondřej  –  pro,  v  příloze/;
3. podporuje nesouhlasné stanovisko vlády k zavedení práva na odškodnění /hlasování 9-0-0,
Berkovcová Jana – pro, Fifka Petr – pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – pro, Bělor
Roman – pro, Berki Jan – pro, Exner Martin – pro, Potůčková Lucie – pro, Kolář Ondřej –
pro, v příloze/ a 4. pověřuje předsedu výboru pro evropské záležitosti, aby v rámci politického
dialogu postoupil toto usnesení předsedkyni Evropské komise /hlasování 8-0-1, Berkovcová
Jana – pro, Fifka Petr – pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – zdržel se, Bělor Roman –
pro,  Berki  Jan – pro,  Exner  Martin  – pro,  Potůčková Lucie  – pro,  Kolář  Ondřej  –  pro,
v příloze/. Bylo přijato usnesení č. 136.

14. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady, kterým se mění nařízení (EU)
č. 260/2012 a (EU) 2021/1230, pokud jde o okamžité úhrady v eurech /kód Rady
14125/22, KOM(2022) 546 v konečném znění/

Mpř. P. Fifka uvedl, že se výbor usnesl projednat tento dokument na 18. schůzi konané
dne 23. listopadu 2022 prostřednictvím usnesení č. 113. Konstatoval, že poslanci obdrželi text
dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument  představil  vrchní  ředitel  sekce  EU  a  mezinárodní  vztahy  Ministerstva
financí  Jiří Georgiev. Cílem návrhu je zavedení povinnosti poskytovatelům platem nabízet
okamžité platby v eurech.  Okamžité  úhrady jsou považovány za technologickou inovaci a
umožňují neprodleně zpřístupnit peněžní prostředky koncovým uživatelům. Návrh musí být
v souladu  se  směrnicí  o  platebních  službách.  V ČR  jsou  okamžité  platby  nabízeny  12ti
bankami v korunách.

Zpravodaj  M.  Exner konstatoval,  že  platby  všech  bank  se  výrazně  zrychlily. Část
plateb mezi českými firmami probíhá v eurech. Na poplatcích se to neprojeví.

Vrchní ředitel J. Georgiev doplnil, že většina českých bank nabízí platby v eurech bez
poplatků. V EU to ale běžné není.

Zpravodaj  M. Exner usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1. projednal
tento dokument a  2.  podporuje rámcovou pozici  vlády  /usnesení  č.  137, hlasování  8-1-0,
Berkovcová Jana – pro, Fifka Petr – pro, Staněk Pavel – pro, Zlínský Vladimír – proti, Bělor
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Roman – pro, Berki Jan – pro, Exner Martin – pro, Potůčková Lucie – pro, Kolář Ondřej –
pro, v příloze/. 

16. Sdělení předsedy

Mpř.  P.  Fifka informoval,  že  se  dne  20.  února  koná  meziparlamentní
videokonference  na  téma  oběhového  hospodářství. Tlumočit  se  bude  do  angličtiny,
francouzštiny a švédštiny. Zájemci se nahlásí na sekretariátu VEZ.

V týdnu od 20. března se uskuteční cesta VEZ  do Maroka.  Delegaci budou tvořit
předseda O. Benešík, místopředseda P. Fifka, místopředseda J. Bžoch a poslankyně Andrea
Babišová,  jako  náhradníci  se  přihlásili  posl.  R.  Bělor  a  J.  Berkovcová  /usnesení  č.  138,
hlasování  9-0-0,  Berkovcová  Jana –  pro,  Fifka  Petr  –  pro,  Staněk  Pavel  –  pro,  Zlínský
Vladimír – pro, Bělor Roman – pro, Berki Jan – pro, Exner Martin – pro, Potůčková Lucie –
pro, Kolář Ondřej – pro, v příloze/. 

V týdnu od 22. května by se mohla uskutečnit cesta do Gruzie (společně se senátním
evropským výborem)  a  v týdnu od 5.  června cesta  do Bosny + Černé Hory (společně  se
zahraničním výborem). Velký COSAC proběhne ve Stockholmu ve dnech 14. – 16. května. 

17. Různé

MPO oslovilo předsedu O. Benešíka s nabídkou možnosti  zapojit  jednoho zástupce
VEZ do monitorování a sledování Národního plánu obnovy, a to formou účasti ve  Výboru
Národního plánu obnovy.  Zájem o členství projevili posl. Babišová, Pokorná-Jermanová,
Potůčková, Staněk a Carbol. Je tedy třeba se dohodnout, koho za VEZ nominovat.

/zapsala Eva Hadravová/

Schůze skončila ve 13.30 hodin.

Jaroslava Pokorná Jermanová v. r.          Petr Fifka v. r.
ověřovatelka výboru                místopředseda výboru
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	Švédské předsednictví bude sledovat vývoj demokracie a svobody slova v některých členských státech na základě článku 7 Smlouvy o EU.
	Pro evropskou perspektivu Ukrajiny, Moldávie a Bosny a Hercegoviny je důležité přidělení jejich kandidátského statusu.
	V souvislosti se závěry Konference o budoucnosti Evropy je nutný kompromis členských států a Evropského parlamentu. 13 členských zemí si nepřeje změny ve smlouvách EU, bez kterých ale zároveň není možné rozšířit EU o další země.
	Posl. R. Bělor se zeptal na vývoj situace, kdy Švédsko usiluje o vstup do NATO. Jeho vstup ale zablokovalo Turecko i Maďarsko.
	J. E. F. Jörgensen potvrdil, že 28 z 30 členů NATO podporují vstup Švédska. Švédsko společně s Finskem podepsalo memorandum s Tureckem, kde se zavázali ke změně švédské legislativy. Turecko žádá vyhoštění některých svých občanů ze Švédska, které ale Švédsko chce provést dle švédských zákonů. Důležitým mezníkem jsou zde volby v Turecku plánované na 14. května t. r.
	Posl. P. Beitla zajímal názor velvyslance na plnění závazků balíčku Fit for 55. Obává se, že jeho plnění povede k hlubší závislosti EU na zdrojích z Číny stejně jako původně na Rusku.
	J. E. F. Jörgensen uvedl, že zbavení se závislosti na plynu a přechod na elektrickou energii může vést k závislosti na Číně. Proto potřebuje být Evropa více soběstačná a odolná. Informoval, že na severu Švédska byly nalezeny zdroje vzácných kovů. Je ale nutné omezit byrokracii a co nejrychleji je začít těžit.
	Posl. P. Beitl konstatoval, že také v ČR je naleziště lithia, ale bude trvat dlouho, než bude vytěženo. Zajímalo jej, jestli jsou důležitější termíny dané v balíčku Fit for 55, nebo reálná doba, kdy budou státy schopné těžit.
	J. E. F. Jörgensen odpověděl, že jde o politickou otázku, jestli bude Evropa schopna dosáhnout těchto cílů.
	Posl. J. Berkiho zajímalo, jaké konkrétní kroky má Švédsko v plánu podniknout v komunikaci s kandidátskými a partnerskými zeměmi. Dále se zeptal na další postup vývoje v souvislosti s Konferencí o budoucnosti Evropy.
	J. E. F. Jörgensen ocenil, jak ČR pokročila ve vztahu k zemím Východního partnerství. Je třeba věnovat pozornost Gruzii. V případě rozšíření EU je důležité otevřít změnu smluv EU, nyní ale 13 členských států není pro změnu smluv. Švédsko se bude snažit o prosazení kompromisu všech.
	Posl. V. Zlínský se zeptal, kdy je plánováno zahájení těžby ve Švédsku, jaké vzácné prvky se tam nacházejí a jestli se uvažuje o recyklaci těchto zdrojů.
	J. E. F. Jörgensen uvedl, že Švédsko se snaží proces k zahájení těžby urychlit a redukovat byrokratický proces a zároveň dodržet závazky ochrany ŽP. Vyskytuje se zde lithium a další vzácné kovy. Baterie je nutné následně recyklovat.
	Mpř. P. Fifka poděkoval panu velvyslanci za informace.

